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5 сакавіка прадстаўнікі дэмакратычных арганізацый Віцебскай вобласці ў памяшканні Віцебскага 
еўрапейскага клуба правялі прадстаўнічы форум кампаній, якія ўдзельнічалі ў назіранні за выбарамі 
Прэзідэнта Рэспублікі Беларусь 2010 года.

Напрыканцы форуму 43 дэлегаты ад кампаній “ За справядлівыя выбары”, Беларускага Хельсенскага 
Камітэта, Праваабарончага Цэнтру “ Вясна”, Руху “ За Свабоду” і камандаў кандыдатаў у Прэзідэнты РБ па 
выніках сваёй працы прынялі адмысловую рэзалюцыю, у якой далі сваю ацэнку беспрэцэдэнтным рэпрэсіям 
уладаў супраць удзельнікаў выбарчай кампаніі і выказалі сваю салідарнасць супраць незаконнага утрыман-
ня ў турмах кандыдатаў у Прэзідэнты і членаў іх камандаў.

Па статыстычных дадзеных, за 
апошнія пяць гадоў у раёне скараціўся 
лік асабістых прыватных гаспада-
рак: зменшыліся пасяўныя плошчы 
і пагалоўе буйнога рагатага быд-
ла. Толькі па Ноўкінскаму сельсаве-
ту ў параўнанні з мінулым годам не 
далічыліся больш за два дзясяткі 
кароў. На 1 студзеня бягучага года тут 
пражывала 5387 чалавек, а падворкаў 
з жыўнасцю налічвалася ўсяго 384. 
Улічваючы ж той факт, што з 21 люта-
га в. Баронікі далучана да гарадской 
рысы, то скаціны засталося яшчэ 
менш. Падобная сітуацыя і ў іншых 
сельсаветах.

Скарачаецца колькасць сельскіх 
жыхароў, сяляне старэюць, а мо-
ладзь у большасці сваёй  не жадае 
абзаводзіцца дапаможнай гаспадаркай. 
Такое становішча не можа задавальняць 
выканаўчыя ўлады, бо  з кожным годам у 
выніку скарачэння прыватных падворкаў 
адбываецца павелічэнне нагрузкі на 
дзяржаўныя сяльгаспрадпрыемствы.
Таму ўлада заклікае знаходзіць людзей, 
якія пры належнай падтрымцы гатовыя 
працаваць на развіццё свайго падворка. 

Ніякай мэтанакіраванай і метадычна 
абаснаванай працы ў гэтым кірунку з боку 
дзяржавы амаль няма, альбо яна не дае 
ніякіх заўважных вынікаў. Таму з’яўленне 
людзей, якія жадаюць займацца гэтай 
справай выклікае вялікае зацікаўленне, 
пра якое абавязкова паведамляецца ў 
СМІ. Дажыліся ўжо да таго, што гараджа-
не маюць ці ня большае зацікаўленне да 
гаспадарання на зямлі, чым вяскоўцы. 
Набліжалі-набліжалі сялянаў да гарадско-
га ладу жыцця і амаль наблізілі. Так зва-
ныя аграгарадкі, відаць, мусяць паставіць 
у гэтай справе апошнюю тлустую кроп-
ку? Мяне ў адрозненні ад дзяржавы 
заўжды шакуе той факт, што яны даўно 
сталі рассаднікам гультайства, п’янства 
і крымінагеннай сітуацыі. І гэта не дзіва: 
сяльгасэксперыменты, якія пачаліся з 
20-х гадоў мінулага стагоддзя і цягнуцца 
пасёння, зрабілі сваю справу. 

Мазгі сённяшняга кіраўніцтва моцна 
папсаваныя савецкім перыядам развіцця, 
таму яны ніяк не могуць уцяміць, што 
прыватная ўласнасць на зямлю і рэаль-
ная разнастайнасць формаў гаспадаран-
ня на ёй з’яўляецца даўно выпрабава-
ным эфектыўным сродкам дынамічнага 
развіцця сельскай гаспадаркі. Пры 
гэткіх умовах не трэба будзе з году ў год 
жаліцца на скарачэнне быдла і нежадан-
не вяскоўцаў займацца працай, якой так 
зацята  займаліся іхнія дзяды і прадзеды.

Янка Жыхар.

Жыві як гасПадар

Праца пачалася з выступаў 
кіраўнікоў абласных штабоў 
кандыдатаў на Прэзідэнта, 
каардынатараў кампаній, якія 
назіралі за выбарамі. Кожны з іх 
мусіў ацаніць перадвыбарчую 
працу, працэс назірання ў дзень 
выбараў і даць сваю ацэнку сён-
няшняй палітычнай сітуацыі.

Калі падагуліць усе выступы то 
можна намаляваць наступную 
карціну падзеяў. 

Кампаніі “ За справядлівыя 
выбары “праз адмысловыя 
семінары, нягледзячы на аб-
межаванасць сродкаў, удалося 
правесці навучанне больш як 200-
от назіральнікаў, з якіх 150 узялі 
чынны удзел у працэсе назірання. 
Як заявіў кіраўнік кампаніі 
М.Селівашка, з меркаваных за-
гадзя 50-ці участкаў вылучаных 
для назірання ў сілу аб’ектыўных 
абставінаў удалося арганізаваць 
назіранне толькі на 34-ох з іх: у 
Віцебку, Полацку, Наваполацку, 
Оршы і Талачынскім раёне. 

Па фактах парушэнняў 
назіральнікамі ў розныя 
дзяржаўныя інстанцыі было па-
дадзена больш як за сто актаў, 
скаргаў, прапаноў.  

Усімі выступоўцамі была вы-
казана заўвага наконт дзіўнай 
заканамернасці, якая наводзіць 
на пэўныя высновы. На 
дэтэтрміновым галасаванні на не-
каторых участках прагаласавалі  
30-40% выбарнікаў у гарадах і 70-
80 % у сельскай мясцовасці. 90% 
з іх падтрымалі Лукашэнку  , што 
агулам дало яму 50-60 адсоткаў 
галасоў выбарнікаў, але ніяк не 
80%, як было паведамлена ў СМІ. 

На чатырох участках прысутныя 
назіральнікі не мелі магчымасці 
назіраць за падлікам галасоў. 
Былі і такія участкі, на якіх не 
было асобнага падліку галасоў са 
скрыняў датэрміновага галасаван-
ня, галасавання ў дзень выбараў і 
галасавання на даму.

Распаўсюджанным шляхам 
падтасоўкі галасоў назіральнікі 
лічаць і галасаванне на даму. 
Калі на абслугоўванне кож-
нага выбарніка ў горадзе па-
трэбна 15-20 хвілінаў, то на 30 
выбарнікаў спатрэбіцца недзе 6 
гадзінаў. Аднак былі участкі, дзе 
на даму галасавалі больш за 70 
грамадзянаў, для абслугоўвання 
якіх патрэбна больш за 14 гадзінаў 
працы. Ці імаверна гэта?

Як лічыць пераважная боль-
шасць выступоўцаў па ўсёй краіне 
Лукашэнка не набраў неабходныя 
50 адсоткаў галасоў выбарнікаў, 
таму павінен быў быць другі тур.

Калі назіральнікі патрабавалі ад 
прадстаўнікоў выбарчай камісіі 
сваёй прысутнасці на ўчастках у 
начны час, ім адказвалі, што такіх 

правоў ім не дае закон. Аднак такім 
правам карысталіся міліцыянты, 
якія тую скрыню ахоўвалі, няглед-
зячы на адсутнасць для іх такой 
магчымасці ў заканадаўстве.

Акрамя таго ў 95% выпадкаў ад-
каз на складзеныя скаргі і акты 
назіральнікі атрымалі ўжо пасля 
19 снежня і нават у студзені 2011 
года.

Актывістка БХД Тацьяна Севяры-
нец, маці вядомага беларускага 
палітыка Паўла Севярынца, ад-
значыла: нягледзячы на шматлікія 
скаргі свядомых выбарнікаў на 
адсутнасць адзінага кандыдата ад 
дэмакратычных сілаў, такі канды-
дат быў–“Хто заўгодна, толькі не 
Ён”. Менавіта так казалі выбарнікі, 
якія на пікетах адначасова 
падпісваліся за ўсіх дэмакратыч-
ных  кандыдатаў. Дамагаючыся 
сустрэчы са зняволеным сынам, 
да якога два месяцы не дапуска-
юць адваката,  і сутыкнуўшыся з 
бяспраўем, якое пануе ў нашай 
краіне, яна з усёй адказнасцю 
заяўляе, што ў дадзеных умовах 
свядомыя людзі дзеля перамогі 
над існым рэжымам мусяць 
аб’яднацца і быць моцнымі.

У адрозненні ад іншых 
А.Гаўруцікаў, давераная асоба 
М.Cтаткевіча, адзначыў, што на 
тым участку, дзе ён здзяйсняў 
назіранне, знешніх парушэнняў 
быццам бы і не было. Яму нават 
дазволі перагледзець  вялікі стос 
бюлетэняў за Лукашэнку, але, з 
ягонага пераканання, асноўныя 
фальсіфікацыі адбыліся на стадыі 
датэрміновага галасавання, калі 
прадстаўнікі пэўных службаў маглі 
з лёгкасцю дасягнуць неабходна-
га выніку галасавання, наведаўшы 
ўчастак у той час, калі старшыня 
камісіі і ягоны намеснік бачылі 
ўжо не першы сон.

Спадар Гаўруцікаў, які мае вялікі 
досвед назірання за выбарамі, не 
верыць у трыумфальную перамогу 
ППРБ. У сувязі з супрацьзаконнымі 
дзеяннімі ўладаў у адносінах да 
апазіцыйных лідэраў і актывістаў 
ён заклікаў прысутных да 
распрацоўкі актаў грамадзянска-
га непадпарадкавання.

На форуме выступіў і прадстаўнік 
Рэспубліканскай каардынацый-
най рады дэмакратычных сілаў 
Л. Марголін. У прыватнасці ён 
адзначыў: нягледзячы на разна-
стайнасць ранейшых падыходаў у 
дэмакратычным асяроддзі, зараз 
можна пераканаўча сцвярджаць: 
Лукашэнка перастаў быць, так бы 
мовіць, фігурантам у такой спра-
ве, як адстойванне незалежнасці. 
Той “разгул дэмакратыі”, які мы   
бачылі ў дзень выбараў і перад 
выбарамі быў настолькі непры-
мальным для натуры Лукашэнкі, 
што ён не вытрымаў і паказаў, “хто 

ў доме гаспадар”. 
Гэткія паводзіны кіраўніка дзяр-

жавы прывялі да аб’яднання 
ўсіх дэмакратычных сілаў. Зараз 
прадстаўнікі ўсіх партый гаво-
раць адной моваю: не можа быць 
ніякіх перамоваў, ніякіх торгаў з 
уладаю да таго часу, пакуль хаця 
б адзін чалавек знаходзіцца за 
кратамі і пакуль з іх не знятыя ўсе 
абвінавачванні. 

Падрыхтаваны сумесны зва-
рот дэмакратычных партый і 
арганізацый, у якім сцвярджаецца, 
што не можа быць ніякіх размоваў 
пра ўдзел у выбарах пакуль ва 
ўладзе знаходзіцца дыктатар. 

Калі да 31 кастрычніка ў выбар-
чае заканадаўства не будуць уне-
сены адпаведныя дэмакратычныя 
змены, апазіцыя не будзе браць 
удзелу ў парламентскіх выбарах і 
прыступіць да арганізацыі байко-
ту. 

На закіды з залы, спадар 
Марголін зазначыў, калі б апазіцыя 
арганізавала байкот прэзідэнцкіх 
выбараў, то зараз краіна мела б 
законна абранага старага-новага 
прэзідэнта, бо ўлада зрабіла б усё 
магчымае, каб Захад прызнаў пра-
ведзеныя ёй выбары. 

Так што па вялікім рахунку, 
апазіцыі, нягледзячы на ўсе заха-
ды ўлады, удалося яе перайграць, 
і заходнія краіны нарэшце ўбачылі 
сапраўднае аблічча тутэйшага рэ-
жыму.

Хутчэй за ўсё, Лукшэнка ні на 
якія саступкі не пойдзе, так што 
на 90% наступныя парламенцкія 
выбары апазіцыі прыйдзецца бай-
катаваць.

Распавёў Л.Марголін і пра 
адзін з участкаў у г.Мінску, дзе 
назіральнкам быў вядомы дэма-
кратычны актывіст П.Знавец.  Дык 
вось на гэтым участку А.Лукашэнка 
не здолеў набраць неабходныя 
50% галасоў выбарнікаў. Але на-
ват там назіраецца адзначаная 

раней заканамернасць: сярод 
прагаласаваўшых датэрмінова, 
дзейсны кіраўнік набраў 90% 
галасоў. І гэта пры тым, што ў дзень 
выбараў за яго прагаласавалі 
толькі 36% грамадзянаў. Такой 
розніцы папросту не можа быць.

Выступоўца адзначыў, што ў 
сённяшніх умовах апазіцыю, якой 
трэба вярнуць краіну да дэмакра-
тычнага курсу развіцця, яднае 
адна задача–барацьба з рэжы-
мам. Праведзеныя сацыялагічныя 
апытанні абнадзейваюць: калі 
пасля выбараў 2006 году 70% 
беларускіх грамадзянаў лічылі, 
што выбары прайшлі дэма-
кратычна, то колькасць такой 
даверлівасці пасля выбараў 2010 
г. скарацілася да 50%.

Абмеркаванне грамадска-
палітычнай сітуацыі ў краіне 
прайшло вельмі актыўна: да кож-
нага выступоўцы прысутныя мелі 
шмат вострых пытанняў.

Па выніках працы была створа-
на рабочая група, якая мусіла да-
працаваць прапанаваны праект 
выніковай рэзалюцыі. 

Падзеі 19 снежня на плошчы 
Незалежнасці ў Мінску дэлегаты 
ацанілі, як “крывавую бойню” і “па-
становачную правакацыю” з боку 
ўладаў. У прыватнасці, грамадскія 
актывісты заяўляюць пра сваю 
салідарнасць са зняволенымі 
і асуджанымі і заклікаюць да 
дапамогі “ахвярам рэпрэсій”. Яны 
рашуча выступаюць за правяд-
зенне масавых мерапрыемстваў 
дзеля салідарнасці з палітычнымі 
зняволенымі, а таксама заклікаюць 
да актыўных і рашучых дзеянняў 
“па ўнясенні змяненняў у Выбар-
чы Кодэкс РБ для правядзення дэ-
макратычных, свабодных і праз-
рыстых выбараў у краіне”.

Рэдактар.
На здымку: пад час форума 

назіральнікаў.

РаЗам мы ПеРамоЖам
ПоглЯд РэдаКТаРа
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Сярод тых, чые працы 
прыцягвалі ўвагу наведнікаў, 
быў і майстар-разбяр па 
дрэве Андрэй Палінар 
з Воранаўскага дому-
інтэрната.

Гледзячы на яго працы і 
ўсклікваючы, што ў чалаве-
ка  «залатыя рукі!», цяжка 
ўсвядоміць, што ў 40-гадовага 
Андрэя няма не толькі рук, 
аде і ног таксама. 

Да гэтых жыццёвых 
цяжкасцяў ён абвыкся, і 
самае галоўнае, не затаіў 
злосці на навакольны свет, не 
патапіў у бутэльцы сваё   гора. 
Па ягоным прызнанні, “твор-
часць, як лекі, яна надае сілы 
і акрыляе майстра”. Ствараць 
драўляныя цуды дапамагае 
яму  Кацярына Барысевіч– 
ахоўнік сацустановы, у якой 
ён знаходзіцца. Для яго яна–і 
мастак, і дызайнер, які ства-
рае эскізы для яго працаў. 

Захапленне А. Палінара 
падтрымала і адміністрацыя 
дома-інтэрната. Адмысло-
ва для майстра-самавука ў 
памяшканні булога архіва 
адкрылі майстэрню і купілі 
электралобзік. У якасці са-
мых спрыяльных для разь-
бярства пародаў дрэў май-
стар выбірае хвою і бярозу. 
З прыроднага матэрыялу 
ён стварае эксклюзіўныя 
палічкі, рамачкі, а таксама 
рэчы, неабходныя ў побыце і 
для ўпрыгожвання інтэр‘еру.

Як прызнаецца майстар, 
ёсць у яго нават свае кліенты, 
у асноўным з ліку медперса-
нала, якія заказваюць выра-
бы ручной працы. Ды і самі 
працаўнікі ўстановы лічаць 
лепшым падарункам прэзент 
ад іх падапечнага, бо ў кож-
ны свой твор ён укладвае 
часцінку сваёй душы.

Ян Сведка.

З пэўнай перыядычнасцю на старонках газе-
ты “ Жыццё Прыдзвіння” з’яўляюцца нататкі пра 
парушальнікаў дзейснага заканадаўства, якія 
ўпарта ўхіляюцца ад службы ва ўзброеных сілах 
РБ. аўтары то абвінавачваюць, то  застрашаюць, 
то саромяць юнакоў, якія чамусьці зацята не жа-
даюць станавіцца “ сапраўднымі мужчынамі”. 

У нататцы “ Уклонялся, но попался”(за 01.03.2011г.) 
аўтарка распавядае пра слесара-наладчыка сельга-
спрадпрыемства “Агратруд”, які пакараны штрафам 
у памеры 40 базавых велічыняў за тое, што на пра-
цягу 9 гадоў ухіляўся ад беспаспяховых намаганняў 
ваенкамату прыцягнуць на “службу гэтае сялянскае 
дзіцятка”. Аднак, як ні дзіўна, журналістка, асудзіўшы 
хлопца, не дала яму магчымасці выкласці версію 
сваіх паводзінаў. Хаця, як многім вядома, не дзеля 
пошуку праўды пішуцца падобныя “аналітычныя” 
натакі, а толькі з той мэтай, каб іншым не павадна 
было.

Удумайцеся толькі: 9 гадоў юнак ігнараваў позвы 
з ваенкамату, пры гэтым паспяхова запэўніваючы  
адказых працаўнікоў гэтай установы ў сваім цвёр-
дым намеры з’явіцца для выканання пачэснай місіі 
абаронцы айчыны. 

Выпадак хутчэй кур’ёзны, чым крымінальны. 
Дзіўна, як гэта такая сур’ёзная ўстанова на працягу 
такога вялікага тэрміну не парупілася паўплываць 
на злоснага “ўхіліста”? Калі ўжо на тое пайшло, то 
чаму разам з юнаком не прыцягнулі да адказнасці і 
тых ваенкаматаўскіх работнікаў, якія даўно мусілі б 
скарыстацца сваёй уладай? А мо некага й пакаралі, 
толькі грамадскасці пра гэта не паведамілі?

З іншага боку насцярожвае і той факт, што няглед-
зячы на суворасць закону( “За ўхіленне можна і пад 
арыштам апынуцца, і волі на два гады пазбавіцца, а 
пры наўмысным членашкодніцтве– і на пяць гадоў”), 
хлопец паводзіць сябе так бяспесна. Тут–альбо дак-
тары ўсё ж такі памыліліся, альбо грамадзянін нават 
гепатэтычна не атаясамляе сябе з войскам. 

Як бы там ні было, дадзены выпадак падцвердзіў 
даўно вядомы факт: абавязковая вайсковая служ-
ба даўно стала анахранізмам і не адпавядае запа-
трабаванням сённяшняга грамадства. Дзейснае ж 
заканадаўства, адсталае ад жыцця, робіць патэнцый-
ных вайскоўцаў закладанікамі існае сістэмы. Адсут-
насць палітычнай свабоды ў нашай краіне, пазбаўляе 
грамадзянаў магчымасці выбару: альбо служба вай-
сковая, альбо служба альтэрнатыўная. Але ж у дадзе-
ных умовах татальнай несвабоды ніводзін  уладны ці 
грамадскі інстытут не рызыкне ўзяць на сябе адказ-
насць па змене заканадаўства ў дадзенай сферы. 

Беларусь, на шчасце, не мае патэнцыйных 
праціўнікаў, якія б вымушалі ад кіраўніцтва захаван-
ня ўсеагульнай вайсковай павіннасці. Аднак пасля 
заяваў Лукашэнкі наконт таго, што вайскоўцы мо-
гуць быць задзейнічаныя для навядзення кансты-
туцыйнага парадку ў краіне, становіцца відавочным 
сапраўныя прычыны абавязковай вайсковай служ-
бы.

Якаў дрозд.

Хто вінаваты 
больш?

Па традыцыі, асноўныя гулі разгарнуліся 
поруч з інтэрнатыам №3. Кожны знайшоў 
сабе забаўку па душы. Яшчэ да пачат-
ку тэатралізаванай дзеі, падрыхтаванай 
навучэнцамі агракаледжа, ля галоўнай 
сцэнічнай пляцоўкі было багата тутэйша-
га народу. А усё таму, што, па прызнанні 
жыхароў старэйшага веку, лічыцца: калі не 
пацешыцца ўволю – жыць у горкай бядзе. 
Не жадаючы выпрабоўваць лёс, за сталымі 
наведнікамі, паспяшалася на свята і мо-
ладзь. 

Ва ўсіх забавах з аднолькавым задаваль-
неннем удзельнічалі і дзеці, і дарослыя. 
Блазны з песнямі і скокамі запрашалі на 
змаганне ў спрыце і сіле. Дэманстравалі 

сваю хвацкую  зухаватасць у конкурсе 
«Сценка на сценку» хлопцы, бо ваявалі не 
столькі за права ўтрымацца на вяршыні 
самаробнай снежнай гары, колькі за сэр-
цы сваіх любых, якія з заміраннем сэрца 
назіралі за паядынкамі. Калі запал суняўся, 
галоўныя дзействы перанесліся на «поле», 
дзе наймацнейшых выявіў футбольны матч, 
які ў сваю чаргу саступіў месца аматарам 
хакею. 

Тыя, хто не стаў у гэты дзень на канькі 
або лыжы, не праверыў сваю трапнасць 
у стральбе з пнеўматычнай вінтоўкі, 
саграваліся вясёлымі скокамі, і гарачай 
гарбатай з румянымі блінамі, выпечанымі 
кулінарамі мясцовай школы-інтэрната-

гімназіі. Першымі знялі спробу самыя 
маленькія ўдзельнікі свята, якія ласаваліся 
смачнымі наліснікамі, вельмі  падобнымі 
на сонейка. Уплятаючы іх за абедзве шчакі, 
хлапчукі і дзяўчынкі і не падазравалі, што па 
павер’ях сваіх продкаў-паганцаў разам з гэ-
тай стравай з‘ядаюць часцінку яго цеплыні 
і магутнасці. А вось тым, хто вырашыў па-
спрабаваць апетытнай юхі, прыйшлося не 
толькі дабегчы да кацялка першымі, але і 
даставіць з ветрыкам сваю другую палову. 
Так, мінуючы

Вось так весела лужаснянцы праводзілі 
Зіму і зазывалі Вясну, якую людзі адвеку 
успрымаюць, як пачатак новага жыцця.

Ян Сведка.

Першымі ў раёне праводзілі матухну-Зіму ў лужасна. Нягледзячы на тое, што масленечны тыдзень 
пачаўся ў апошнюю суботу зімовага месяца, лужаснянцы, як некалі і іхнія продкі паганцы, пачалі зацята 
гукаць дзеўчыну-Вясну.

Калі ўважліва ўчытваешся 
ў гэтыя паведамленні, то 
ўзнікаюць два непрымаль-
ныя для цвярозай свядомасці 
моманты. Па-першае, такое 
ўражанне, быццам вайна яшчэ 
не скончылася. 

А, па-другое, не магу ўцяміць, 
чаму кожную вясну праблема 
набыцця і падрыхтаванасці 
сяльгастэхнікі мусіць хваля-
ваць насельніцтва і дзяржаву 
больш, чым тых людзей, якім 
яна патрэбная? 

Я, канечне, не зусім шчыры, 
калі спасылаюся на тое, што 
не разумею гэтыя моманты бя-
сконцай гульні ў залежнасць 
паміж дзяржавай і вытворцамі. 
Але справа не ў маім разуменні, 
справа ў тым, што вяскоўцы не 
абураюцца са свайго ненату-
ральнага становішча. А не абу-
раюцца яны толькі з-за таго, 

што ніякія яны не гаспадары 
на ўласнай зямлі, а парабкі ў 
дзяржаўных чыноўнікаў, якія 
выдумляюць далёкія ад нату-
ральнага чалавечага жыцця 
схемы суіснавання паміж не-
дэмакратычнай уладай і сяль-
гасвытворцам, які палохаецца 
свабоднага рынку, як ягоны га-
спадар сапраўднай, а не ўяўнай 
дэмакратыі.

Скажыце мне, хіба патрэбныя 
праўдзіваму гаспадару нейкія 
кантралёры, кшталту Дзярж-
тэхнадзора, якія за нашыя ж 
грошы шукаюць парушэнні і 
недаробкі? 

Выходзіць, што не можа 
працаваць наш вясковец без 
татальнага над ім кантро-
лю. А калі прыгледзецца, то 
і пад кантролем працавайць 
не можа. Піхаюць яго ў пле-
чы кантралёры, выканаўчая 

ўлада, міністэрства сель-
скай гаспадаркі, а ён ніяк не 
хоча адпавядаць іхняму пра 
яго ўяўленню. Дык можа тут 
не столькі сяльгасвытворац 
вінаваты, а тая бязглуздая 
палітычная ды эканамічная 
сістэмы, якія панастваралі тут 
унучкі чырвоных камісараў, не 
жадаючы дзяліцца ўладай.

Удумайцеся, няўжо нехта 
гоніць у плечы таго амерыкан-
скага ці канадскага фермера? 
І Абама па палях не ездзіць 
і не вучыць, як кукурузу вы-
рошчваць, а Амерыка жыве і 
квітнее. 

А тут, дзесяткі гадоў адно і 
тое ж, як зводкі з поля баявых 
дзеянняў: “...тэхніка ў снежным 
палоне, у майстэрні яна не 
паступала, графік рамонту не 
вызначаўся. Усю зіму рамонтам 
тэхнікі толкам не займаліся. Ха-

лодна ў майстэрнях. Грэюцца 
механізатары ў самаробнага 
абагравальніка”. 

Пішуць журналісты з году ў 
год адно і тое ж, нават парады 
даюць: “ ...праблемы не толькі 
ў дэфіцыце фінансаў на ра-
монт сельгастэхнікі і набыцці 
запчастак, колькі ў арганізацыі 
працы”, а сітуацыя не змяняец-
ца. Выходзіць: альбо парады 
не тыя, альбо праблему трэ-
ба вырашаць кааардыналь-
на, а ў гэтым пакуль ніхто не 
зацікаўлены. Вось і гібеюць з 
году ў год людзі, жывуць не-
натуральна, але ў час усеа-
гульнага гіпнатычнага сеансу 
на гэтак званых дажынках на 
нейкі час забываюць пра ўсе 
непрыемнасці, каб затым аку-
нуцца  ў іх па самыя вушы.

Я.Жыхар.

а ВоЗ І ЗаРаЗ Там

ПАГАНСКІЯ ТРАДыЦыІ ТРыВАюЦь І ПАСЁННЯ

Премия « за мужество» 
Временный поверенный СШа в Беларуси майкл Скэнлан 

вручил международную женскую премию «За мужество» за-
местителю председателя «молодого фронта» Насте Положан-
ко. 20-летняя Настя стала первой белоруской, награжденной 
престижной премией, которуюгосдепартамент СШа ежегодно 
вручает 10 женщинам разных возрастов и национальностей.

По поводу Международного дня женщин временный поверен-
ный США в Беларуси Майкл Скэнлан устроил торжественный прием, 
на который были приглашенные женщины-правозащитники, жур-
налистки, матери потерпевших от властей гражданских активистов. 
Однако главным событием стало вручение премии Насте Положан-
ко. Во время церемонии награждения Майкл Скэнлан слазал:

«Госсекретарь ежегодно вручает эту награду женщинам, какие 
отважно защищают права женщин, основные права человека и 
принципы демократии. И Настя действительно соответствует всем 
этим качествам. Она олицетворяет отличный пример потенциаль-
ной гражданской активности в Беларуси. Не обращая внимания на 
политическое давление, которое испытала сама Наста и ее семья, 
она продолжает защищать свободу гражданского общества и сра-
жаться за права человека. Несмотря на серьезные преграды, она 
продолжает верить в то, что можно добиться лучшего будущего». 

 Торжественное награждение участниц премии произошло 8 
марта в Вашингтоне. Госсекретарь Хилари Клинтон во время вру-
чения высказала сожаление, что белоруска Настя Положанко не 
может лично получить награду, ведь власти запретили ей покидать 
страну. «Страна в центре Европы угнетает свой народ, фальсифи-
цирует выборы, самым жестоким и брутальным образом влияет на 
своих политических оппонентов, чтобы их напугать. Но она не ис-
пугалась и высказала свою позицию».

Настя Положанко: «Ощущаю, безусловно, радость и честь за то, 
что мне довелось представлять мужественную часть нашего обще-
ства – наших женщин, которых очень много. Это и жены, и матери 
политзаключённых, и девчата, которые их ждут. Ведь от поддержки 
женщин, от их духа зависит то, как чувствуют себя наши мужчины в 
тюрьме. И потому я считаю, что эта награда – большая ответствен-
ность и для меня. Я осознаю, что это внимание обязывает меня де-
лать все возможное, чтобы все заключённые вышли на свободу». 

Зинаида Бондаренко:
«Это такой мужественный человек – хотя еще совсем ребёнок. 

Но сколько в ней мощи, закала и стремления для того, чтобы при-
шла в Беларусь свобода! Я просто счастлива за Настю».

Як паведамляецца ў прэсе, сёлета, яшчэ перад пачаткам пасяўной, сяльгаспрадпрыемствы Віцебскага раёну 
атрымаюць па лізінгу некалькі трактароў мТЗ-3022, 6 камбінаваных пасяўных агрэгатаў, 8 адваротных плугоў да 
трактароў мТЗ-3022, 16 раскідвальнікаў арганічных і мінеральных угнаенняў, у  разнарадцы значацца таксама 
амкадоры, апырсквальнікі, машыны для пратручвання. На палявых работах у раёне плануецца задзейнічаць, 
не лічачы набытых, 718 трактароў розных марак. гатовасць да сяўбы складае 94 адсоткі. 

творчасць лечыць

У ЦэНТРы ўВагІ

НаШа СПадчыНа

КРымІНал

Маньяк-пэдафіл 
у Віцебску 

Радыё Свабода
У сакавіку ў Віцебску зьдзейсьненыя некалькі 

нападаў на малалетніх дзяўчынак. Міліцыя праводзіць 
прафіляктычныя гутаркі ў школах.

Як паведамляюць «Народныя навіны Віцебску», 
маньяк дзейнічае ў раёнах Поўдзень-3, Поўдзень-4 і 
Поўдзень-6 побач зь дзіцячымі садамі і школамі. Ён 
нападае ў пад‘ездах дамоў альбо кабінах ліфтаў на 
дзяўчатак 9—10 гадоў. 

Паводле паказаньняў пацярпелых міліцыя склала 
два фотаробаты і слоўны партрэт злачынцы: на вы-
гляд 55 гадоў, твар авальны, хударлявага целаскла-
ду, рост каля 170 см, гарбаваты, сьветлыя валасы, 
невялікі шнар каля левага вока, на галаве чорная ску-
раная шапка з казырком, у падоўжанай карычневай 
скураной куртцы і чорных штанах…

Нагадаем, што ў 2007 годзе ў Віцебску злавілі сэ-
рыйнага гвалтаўніка, які з 2005 году зьдзейсьніў 
некалькі згвалтаваньняў у Першамайскім раёне 
Віцебску. У 2008 годзе арыштавалі маньяка, які нападаў 
на жанчын каля вёсак Баронікі, Лятохі і Старынкі 
Віцебскага раёну, а ў 2009 годзе было прад‘яўленае 
абвінавачваньне пэдафілу, які зьдзейсьніў распусныя 
дзеяньні ў дачыненьні да чатырох дзяўчатак 8—11 
гадоў. Дагэтуль у вышуку нехта Дзьмітрый Іванавіч 
Шарко, які абвінавачваецца ў шэрагу згвалтаваньняў 
непаўналетніх у 1999—2004 гадах. 

НаШы ЗемлЯКІ

У раённым конкурсе творчасці «Святло душы 
тваёй» узялі чынны ўдзел майстры дэкаратыўна-
прыкладнага мастацтва. адметнасць выставы ў 
тым, што аўтары гэтых прац–“людзі з абмежаванымі 
магчымасцямі”. Хаця разглядаючы выстаўленыя 
работы, хутчэй пераконваешся ў тым, што гэты 
ўстаялы штамп можна даволі часта аднесці да зусім 
здаровых людзей. 
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Лукашэнкаўцы дзейнічаюць па ...
Радыё Свабода

лідэр руху «За свабоду» аляксандр 
мілінкевіч назваў заключанае 15 сакавіка 
пагадненьне паміж менскам і масквой пра 
супрацоўніцтва ў справе будаўніцтве аэС 
«прыкладам расейскай эканамічнай экспансіі 
тут і цяпер».

«Нават фон для падпісаньня з Расеяй пагаднень-
ня пра будаўніцтва АЭС атрымаўся сымбалічна 
нэгатыўны. Маю на ўвазе падзеі ў Японіі — пра-
блемы там з атамнымі станцыямі. Кажу і як фізык: 
расейскія тэхналёгіі не параўнаць з заходнімі! 
Тым больш прапанаваны нам рэактар нідзе ня 
выпрабаваны».

«Праект АЭС нібыта меў на мэце зьмен-
шыць нашу энэргазалежнасьць ад Масквы. Але 
павялічвае да крытычнага ўзроўню. На дадатак 
будзем яшчэ і прывязаныя да ўранавага паліва 
ўсходняй суседкі, бо іхняя станцыя да яго прыста-
саваная. Нарэшце, будуем за пазычаныя ў Расеі 
ж грошы, вялікія грошы. Разьлічвацца — нашым 
дзецям», — заявіў палітык.

Мілінкевіч нагадаў, што «рашэньне пра 
зьяўленьне Беларускай АЭС было прынятае без 
грамадзкага абмеркаваньня, хоць такое пытань-
не пасьля Чарнобылю павінна было б вырашацца 
нават праз рэфэрэндум». 

«На жаль, усё болей губляем сувэрэнітэт — 
энэргетычны, эканамічны, пад сур’ёзнай па-
грозай палітычны… Па сутнасьці, Расея нам, 
як кажуць, уцюхала сваю АЭС, скарыстаўшыся 
разрывам адносін з Захадам і пагарашэнь-
нем эканамічнага становішча, якоe пагражае 
палітычнай трываласьці рэжыму Лукашэнкі», — 
лічыць лідэр руху «За свабоду». 

Напрыклад, гаворачы пра выказваньні 
кандыдатаў у прэзыдэнты падчас выбарчай 
кампаніі, Лукашэнка заяўляе: «Пытаньне ў 
тым, што кандыдаты казалі. Яны казалі, што 
Лукашэнку трэба павесіць». 

Падчас дыялёгу аўтара інтэрвію Лэлі Ўэймэт 
зь беларускім кіраўніком журналістка пытаец-
ца пра пару зьняволеных, у якіх ёсьць трохга-
довы сын. Лукашэнка кажа, што ня ведае такіх 
выпадкаў, і перапытваецца ў журналісткі, пра 
каго ідзе размова. Уэймэт адказвае, што пра 
Халіп і Саньнікава. Лукашэнка на гэта кажа, 
што праверыць гэтую інфармацыю. 

Калі размова заходзіць пра рэгістрацыю 
грамадзскіх аб’яднаньняў, Лукашэнка заяўляе, 
што ніякіх праблемаў тут няма.

«Гэта няпраўда. Як наконт Беларускай 
хрысьціянскай дэмакратыі?» — пытаецца Уэй-
мэт.

«У Беларусі Хрысьціянская дэмакратыя, 
можа, ніколі ня будзе зарэгістраваная. Яны 
ўдзельнічалі ў бунце. Яны не хрысьціянскія 
дэмакраты, яны бандыты», — адказае Лука-
шэнка.

Ёсьць яшчэ некалькі момантаў, якія ня 
трапілі ў варыянт БелТА. На пытаньне «чаму 
вы выгналі амэрыканскага амбасадара ў 2008 
годзе?» Лукашэнка адказвае: «Навошта нам 
патрэбны амбасадар, які арганізуе дзеяньні 
пятай калёны?» 

І нарэшце, выказваньні Лукашэнкі пра прэ-
зыдэнта Грузіі Міхаіла Саакашвілі, аднаго зь 
нямногіх кіраўнікоў дзяржаў, хто павіншаваў 
Лукашэнку зь «перамогай» пасьля 19 сьнеж-
ня. Разьвіваючы тэму пра двайныя стандарты 
ЗША, Лукашэнка кажа: «Нядаўна ў Грузіі прэ-
зыдэнт Саакашвілі падавіў самым брутальным 
чынам маніфэстацыю апазыцыі. Але вы пра-
цягвае мець справу зь ім? Чаму? Бо Саакашвілі 
ваш сукін сын». 

Віталь Цыганкоў.

дзяржаўнае агенцтва БелТа надру-
кавала вытрымкі з інтэрвію аляксан-
дра лукашэнкі амэрыканскай газэце 
«Вашынгтон пост». аналіз двух гэтых 
тэкстаў -- на «БелТа» і ў «Вашынгтон 
пост» -- дазваляе адзначыць, што 
дзяржаўнае агенцтва перадрукавала 
далёка ня ўсё выказваньні кіраўніка 
дзяржавы, па свойму яго падтасавала. 

Можна дапаМагчы асуджаныМ салідарнасьцю 

абламейка: Як вы пракамэнтуе-
це тое, што адбываецца ў апошнія 
тыдні ў судзе Фрунзенскага раёну 
Менску? Я маю на ўвазе і раней-
шы прысуд Васілю Парфянкову, і 
ўчорашнія тры прысуды?

Браніцкая: Перш за ўсё я ска-
жу, што гэта проста палітычны 
перасьлед тых людзей, якія не 
пабаяліся выйсьці 19 сьнежня 
на Плошчу і сказаць. што яны 
супраць. У дзеяньнях хлопцаў – 
як Васіля Парфянкова, так і трох 
астатніх – няма складу злачын-
ства «масавыя беспарадкі». Маг-
чыма, хуліганства, магчыма, паш-
коджаньне маёмасьці, але наогул 
– гэта проста ўдзел у несанкцыя-
наваным мерапрыемстве. Спа-
чатку Васілю Парфянкову далі 4 

гады, у той момант не было з чым 
параўнаць – гэта быў жах. Але тое, 
што адбылося пазаўчора і ўчора 
ў судзе Фрунзенскага раёну над 
Атрошчанкавым, Малчанавым і 
Новікам, я не магу назваць інакш, 
як юрыдычны абсурд і зьдзек з 
прававой сыстэмы. Бо прысуд 
насамрэч зьдзеклівы. Супраць 
Аляксандра Атрошчанкава ў 
справе не было наогул нічога. 
Аляксандар быў на Плошчы, 
ёсьць адно відэа, дзе ён стаіць у 
групе асобаў, ня ў першых шэра-
гах, на прыступках Дома Ўраду, 
ён усьміхаецца. Аляксандар 
усьміхаўся і на судзе. Яму і далі бо-
лей за ўсіх. Зьміцер Новік... Ёсьць 
кадар, як ён наносіць некалькі 
ўдараў, але няма ніякай шкоды ад 

яго дзеяньняў. Але Зьміцер казаў, 
што ён не з усім, што адбываецца 
ў каріне, згодны, што ён разумее, 
што ёсьць палітычныя рэпрэсіі. 
І яму далі тры з паловай гады. А 
Аляксандар Малчанаў прызнаў 
сваю віну, але не зусім зразумела 
ў чым. Зрэшты на яго матэрыялаў 
у справе болей за ўсіх – ён наносіў 
удары, таксама там ёсьць момант 
са зьняцьцем сьцяга з будынка 
КДБ. І ён атрымаў менш. Але як 
бы там не было – гэта палітычныя 
прысуды. Гэта расправа, гэта па-
караньне за тое, што людзі не 
баяцца.

абламейка: Вы сама была 
ў ролі палітзьняволенай. Што 
можа зрабіць для асуджаных 
удзельнікаў Плошчы незалежнае 

беларускае грамадзтва?
Браніцкая: Патрэбная про-

стыя падтрымка і салідарнасьць. 
Ім патрэбныя лісты, патрэбныя 
паштоўкі. У турму КДБ, дзе зна-
ходзяцца Атрошчанкаў, Малчанаў 
і Новік, таксама можна дасылаць 
пасылкі. Патрэбная падтрымка іх 
сем’яў. Напрыклад, у Малчанава 
бацькі пэнсіянэры, хворай маці 
проста фізычна цяжка вазіць з Ба-
рысава перадачы. У Новіка сям’я 
– маці, бабуля, малодшы брат 
– у Баранавічах, таксама ёсьць 
цяжкасьці з прыездам у Менск. У 
Васіля Парфянкова сям’я наогул 
не ўдзельнічае ў тым, што адбы-
ваецца ў яго жыцьці... Усе гэтыя 
сем’і цяпер разгубленыя, ім па-
трэбная маральная падтрымка.

ЕС ГОТОВИТСЯ РАСШИРИТь САНКЦИИ ПРОТИВ БЕЛАРУСИ. ОНИ ДОЛжНы ЗА-
ТРОНУТь ЛИЦ, КОТОРыЕ, КАК ПРЕДПОЛАГАЕТСЯ, ПЕРЕВОДЯТ ДОХОДы НЕФТЯНыХ 
КОМПАНИй «БЕЛНЕФТЕХИМ» И «ТРАйПЛ», ПРОИЗВОДИТЕЛЕй ВООРУжЕНИй «БЕЛ-
ТЕХЭКСПОРТ» И КАЛИйНыХ МИНЕРАЛьНыХ УДОБРЕНИй «БЕЛАРУСьКАЛИй» В КАР-
МАНы ГОСЧИНОВНИКОВ. 

Новые санкции нацеле-
ны на госбюджет и личный 
доход президента, но не 
должны нанести удар по 
экономике Беларуси или 
европейским компаниям 
в Латвии, Литве, Нидер-
ландах и Польше, сооб-
щает издание EUobserver 
(перевод – charter97.org).

Санкции должны за-
тронуть лиц, которые, как 
предполагается, пере-
водят доходы нефтяных 
компаний «Белнефтехим» 
и «Трайпл», производи-
телей вооружений «Бел-

техэкспорт» и калийных 
минеральных удобрений 
«Беларуськалий» в карма-
ны госчиновников.

Новый пакет санкций 
разрабатывается посоль-
ствами стран ЕС в Минске 
и дипломатами среднего 
уровня в Брюсселе. Ожи-
дается, что он будет одо-
брен в апреле министра-
ми иностранных дел ЕС.

Кроме этого, Евросоюз 
готовится исправить уже 
существующий список из 
160 чиновников, которым 
запрещен въезд в ЕС и чьи 

счета были заморожены в 
январе.

Первоначальный спи-
сок включал одного умер-
шего судью, а фамилия 
другого судьи упомина-
лась дважды. Также в спи-
сок лиц, чьи счета долж-
ны быть заморожены, не 
вошел бывший министр 
внутренних дел юрий 
Сиваков, обвиняемый в 
убийстве четырех оппо-
зиционеров и отмывании 
денег для высокопостав-
ленный чиновников.

Отсутствие его имени в 

списке вызвало разгово-
ры о теории заговора в 
Минске.

Независимый журна-
лист, пожелавший остать-
ся анонимным, сообщил, 
что Великобритания и 
США не включили Сивако-
ва в список, чтобы заста-
вить Лукашенко думать, 
что он является агентом 
Запада. Европейские ди-
пломаты объясняют слу-
чившиеся технической 
ошибкой. «Евросоюз не 
ведет психологической 
войны», — заявил один из 

дипломатов.
Говорят, что Сиваков, 

которому 65 лет, злоупо-
требляет алкоголем и яв-
ляется членом клуба вете-
ранов КГБ «Честь».

Бывший посол США в 
Беларуси говорит, что 
«Честь» отмывала по 1.5 
миллионов долларов в 
день для Лукашенко и его 
окружения через банки 
в Польше, России и США. 
Но Сиваков, который воз-
главлял «Честь» в 2006 
году, кажется, уже не ведет 
активной деятельности.

евросоюз введет санкции 
против финансистов лукашенко

галоўНаЯ ПадЗеЯ  свет Пра Беларусь

інтэрвію 
лукашэнкі 
Washington 
post — чаго не 
заўваЖыла Белта

НаШа ўлада

Сяргей абламейка
Суд Фрунзенскага раёну менску асудзіў удзельнікаў Плошчы аляксандра атрошчанкава да 4 гадоў пазбаўленьня 

волі, Зьмітра Новіка да трох з паловай гадоў, а аляксандра малчанава да 3 гадоў. Усе трое будуць адпраўленыя ў калёніі 
ўзмоцненага рэжыму. Прысуды камэнтуе госьця ранішняга эфіру – праваабаронца, былая палітзьняволеная эніра 
Браніцкая.

«Наша Ніва» толькі што атры-
мала з Вярхоўнага Суда статысты-
ку за 2010 год: было апраўдана 
217 чалавек на 61054 асуджаных 
(0,36%). У дэмакратычных краінах 
лічба апраўдальных прысудаў 
складае 10–20%. 

Калі людзі ў масках раздзя-
ваюць кандыдатаў у прэзідэнты 
дагала і ставяць іх на расцяжку 
пяць разоў за дзень, яны фар-
мальна нічога не парушаюць. 
Няма ніякай нормы закона, якая 
б абмяжоўвала лічбу вобшукаў у 
турэмнай камеры.

Гітлерцы таксама дзейнічалі 
па законе — па сваім законе.

Аблівалі на марозе халоднай 
вадой генерала Карбышава — за 
парушэнне лагернага рэжыму.

Арыштоўвалі камуністаў і 
сацыялістаў — як «дэструктыўных 
элементаў».

І старшыня КДБ БССР Цанава 
згодна з законам паслаў элегант-
ную Ларысу Геніюш на 25 гадоў у 
канцлагеры — на верную смерць.

Праўда, доля распарадзілася 
іначай: Геніюш праз 8 гадоў з ла-
гера вярнулася ў родны край, а 
пасадзілі ўжо Цанаву — таксама 
ў поўнай адпаведнасці з законам. 

Кат сам аказаўся не такі трывуш-
чы і сканаў за кратамі.

Законы краіны часам пярэ-
чаць нормам міжнароднага права 
і агульнапрызнаным уяўленням 
аб правах чалавека.

Дзеянні па законе, які пярэ-
чыць Канстытуцыі ці неад’емным 
правам чалавека, могуць цягнуць 
у далейшым юрыдычную адказ-
насць.

Як нагадаў нядаўна лідар 
сацыял-дэмакратаў Анатоль 
Сідарэвіч, «Энгельс адзначаў: пер-
шай умовай захавання законнасці 
з боку народу з’яўляецца тое, 
што і органы ўлады трымаюцца ў 
рамках закону. У адваротным вы-
падку, пісаў ён, паводле англійскіх 
прававых паняццяў, паўстанне 
становіцца першым абавязкам 
грамадзян».

Наша жыццё фармуе не толькі 
літара законаў, але і дух дзейных 
звычаяў.

Лічба, якая найлепш ха-
рактарызуе рэпрэсіўнасць 
лукашэнкаўскага рэжыму, — гэта 
нават не колькасць палітвязняў, 
а доля апраўдальных прысудаў, 
якія выносяцца ў краіне.

Паводле звестак Вярхоўнага 

Суда Беларусі, у 2008 годзе быў 
апраўданы 191 человек на 68 
530 асуджаных (0,28%). У 2009 
годзе гэты паказчык склаў 187 
апраўданых на 62 064 асуджа-
ных (0,3%). «Наша Ніва» толькі 
што атрымала з Вярхоўнага Суда 
статыстыку за 2010 год: было 
апраўдана 217 чалавек на 61054 
асуджаных (0,36%).

Вось што пра гэта піша чала-
век, ніяк не звязаны з палітычнай 
апазіцыяй, — Ігар Лапека, 
галоўны спецыяліст камісіі пала-
ты прадстаўнікоў нацыянальнага 
сходу па нацыянальнай бяспецы, 
кандыдат юрыдычных навук:

«Пачынаючы з 60-х гадоў, 
нягледзячы на ўсе сацыяльныя, 
эканамічныя, дзяржаўныя зме-
ны, змены ў судаводстве і пра-
цэсуальным заканадаўстве, доля 
апраўдальных прысудаў ніколі не 
перавышала 2% ад усёй масы вы-
несеных прысудаў. Гэта анамальна 
нізкі ўзровень, не супастаўны са 
станам рэчаў ні ў адной з развітых 
дзяржаў. Яго немагчыма растлу-
мачыць, як часам спрабуюць, на-
гляднай дзейнасцю пракуратуры, 
якая не дапускае да перадачы ў 
суд спраў, якія не ўтрымліваюць 

дастатковых для асуджэння 
доказаў вінаватасці. Падобныя, 
і нават больш жорсткія, фільтры 
маюцца ва ўсіх прававых сістэмах, 
аднак адсотак апраўдальных 
прысудаў там несувымерна вы-
шэйшы (вар’юецца ад 10 да 20% і 
нават больш)».

Параўнайма гэтыя лічбы: 0,3% 
у Беларусі і 10–20% у дэмакратыч-
ных краінах.

У ліку гэтых дзесяці працэнтаў і 
4 гады турмы Атрошчанкаву і Пар-
фянкову за іх палітычны пратэст. 
У іх ледзьве не трапіў і школьнік 
Логінаў з Віцебска, на якога хацелі 
павесіць забойства. Толькі дзяку-
ючы звышнастойлівасці бацькоў, 
яго справа нядаўна стала пака-
зальным выняткам, які толькі пац-
вярджае правіла.

Гэта і ёсць кошт дыктатуры і яе 
псеўдазаконнасці.

Гэта і ёсць рэальная лічба 
ахвяраў злачыннага рэжыму — 
6000–12000 чалавек у год. Люд-
зей, якім ламаюць лёсы, якія 
выходзяць — калі выходзяць — 
маральнымі і фізічнымі калекамі, 
сухотнікамі, рэцыдывістамі.

 андрэй дынько, 
«Наша Ніва».

“расея ўцюхала 
нам сваю аэс” 
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42 года, высшее оБразование, 
есть муЖ и дети… 

По данным Белстата, воз-
раст средней белоруски 
– 42 года. живет она в горо-
де, у нее есть высшее или 
среднее специальное обра-
зование. Средняя белоруска 
замужем, есть дети.

В целом на 1000 мужчин в 
нашей стране 1151 женщи-
на. Зато в возрастной кате-
гории «25 – 29 лет» на 1000 
мужчин приходится 975 
женщин.

Если сравнить статистику 
по областям и столице, мин-
чанкам не позавидуешь. Им 
тяжелее найти себе пару, 
чем жительницам района и 
области. В столице на тыся-
чу мужчин приходится 1177 
женщин. А вообще города-
ми невест в нашей стране 
могут считаться Витебск, По-
лоцк и Гомель – там на 1000 
мужчин приходится около 
1240, 1219 и 1203 женщины 
соответственно.

Причем женщины могут 
похвастаться крепким здо-
ровьем: живут наши дамы 
чуть ли не на 12 лет дольше, 
чем представители сильного 
пола. В 2009 году ожидаемая 
продолжительность жизни 
мужчины была 64,7 года, а 
женщины – 76,4 года. Ну а 
что ж вы, мужчины, хотите: 

дамы ведут более здоровый 
образ жизни! Чего только 
стоит такая статистика: ку-
рящих мужчин у нас 52%, а 
курящих женщин – 27%.

Замуж идут позже, изме-
няют чаще?

Может, именно в связи с 
такой продолжительностью 
жизни замуж выходить бело-
руски стали позже. А куда им 
торопиться? По данным Бел-
стата, если в 2000 году бело-
руски шли в загс в среднем 
22,8 года, то по статистике 
прошлого года, уже – в 24,4 
года. Кстати, сейчас почти 
каждая четвертая женщина 
в стране никогда не состоя-
ла в браке.

А ведь, как говорят спе-
циалисты, с женами бело-
русам везет как никому! Как 
рассказал Интерфакс-Запад 
сексопатолог Дмитрий Ка-
пустин, одна из основных 
проблем наших женщин 
(для мужчин-то это каче-
ство, скорее, достоинство) 
– это нетребовательность к 
своим мужьям. Он считает, 
что в последние десять лет 
наши женщины проявляют 
к своим избранникам «из-
лишнюю толерантность». 
Может, она и излишняя, зато 
разводов-то меньше!

Правда, как сообщает 
Интерфакс-Запад, сексопа-
тологи и психологи уверяют, 
будто наши дамы стали из-
менять своим мужьям в 3 – 4 
раза чаще, чем 10 лет назад. 
Ну, это ведь еще доказать 
надо!

В школах больше маль-
чиков, а в вузах – девочек

Чем могут похвастаться бе-
лорусские женщины, так это 
высшим образованием. По 
данным Белстата, 49% жен-
щин в нашей стране имеют 
высшее и среднее специ-
альное образование, а вот 
среди мужчин обладателей 
дипломов – всего 42%.

В школах, кстати, 51% уче-
ников – мальчики, а вот в 
вузе девушки – это уже 59% 
студентов.

Специальности женщины в 
основном выбирают гумани-
тарные, социальные и эконо-
мические. Правда, зарабаты-
вать они так и не учатся. Как 
передает Интерфакс-Запад 
со ссылкой на миссию ООН, 
зарплата у женщин на 20% 
ниже, чем у мужчин. Читай: 
там, где мужчина зарабаты-
вает пять рублей, женщина 
получает четыре.

елена Толкачева, 
«КП в Беларуси».

эксперт: в экономике 
идет разгон инфляции

«БРИТАНСКИЕ юРИСТы ГОТОВЯТСЯ ПРИВЛЕЧь БЕЛОРУССКОГО 
ПРЕЗИДЕНТА К СУДУ» — ТАКИМ ПОДЗАГОЛОВКОМ ОТКРыВАЕТСЯ 
СТАТьЯ НА ПЕРВОй ПОЛОСЕ IndEpEndEnt. 

Ставка рефинансирования поднимается тогда, 
когда существует реальная угроза инфляции. Ин-
декс потребительских цен в феврале 2011 года 
составил 102,7%, что, как отмечается в сообще-
нии на сайте Нацбанка, связано с ростом тарифов 
на жилищно-коммунальные услуги вследствие 
увеличения цены покупки природного газа, им-
портируемого из России, и воздействием увели-
чения мировых цен на энергоносители и продук-
ты питания.

Экономист Сергей чалый считает повышение 
ставки рефинансирования последствием «разда-
чи слонов» в конце прошлого года.

– Вот сейчас мы уже имеем почти половину 
нормы инфляции на этот год, - подчеркивает 
экономист Сергей Чалый. – Ставка рефинанси-
рования поднимается, чтобы Нацбанку не прихо-
дилось субсидировал кредиторов. Идея такова: 
сделать менее доступными рублевые ресурсы 
для заемщиков и, соответственно, более привле-
кательными рублевые депозиты.

– Деньги при повышении ставки рефинансиро-
вания дорожают, и в результате денежная масса 
в обороте несколько сокращается. Соответствен-
но, уменьшается и инфляция, -- отмечает эконо-
мист леонид Злотников. – Хуже от этого будет 
промышленности. Предприятия и так не очень 
охотно брали кредиты, поскольку им трудно воз-
вращать. А вот для людей и предприятий, кото-
рые теряют на инфляции, меры, сдерживающие 
ее, в том числе и повышение ставки рефинанси-
рования, только улучшат ситуацию. Потеряют на 

этом кредиторы, заемщики (субъекты хозяйство-
вания), а население выиграет.

А вот от высокой инфляции, по словам экспер-
та, выигрывает бюджет, поскольку прибыль пред-
приятий оказывается искусственно завышенной, 
и налоги тоже.

– Однако у предприятий без оборотных средств, 
с низкой рентабельностью (а у нас сейчас чуть ли 
не половина таких) инфляция вымывает средства 
в пользу бюджета, в пользу государства, -- под-
черкивает Леонид Злотников. 

О ситуации на промышленных предприятиях в 
связи с повышением ставки рефинансирования, 
по мнению Сергея Чалого, сейчас никто особо не 
думает.

– Это в прошлом году у нас была задача обеспе-
чения экономического роста, вот и получили ре-
зультат. Сейчас боремся с последствиями, -- счита-
ет эксперт. – Полтора процента это не настолько 
существенное повышение ставки рефинансиро-
вания, хотя, в принципе, это вынужденная мера с 
целью уменьшения денег в экономике, поскольку 
действительно идет разгон инфляции. 

В прошлом году Нацбанк шесть раз снижал 
ставку рефинансирования на 0,5%. В последний 
раз – в сентябре 2010 года.

В соответствии с основными направлениями 
денежно-кредитной политики на 2011 год запла-
нировано снижение ставки рефинансирования к 
концу года до 8-10% годовых.

 
геннадий КоСаРеВ.

Издание сообщает, что британская юридиче-
ская фирма готовит персональный судебный 
иск против Александра Лукашенко, обвиняя его 
в систематическом нарушении прав человека, 
а именно в том, что заключенных белорусской 
тюрьмы КГБ регулярно подвергают пыткам, со-
общает ВВС.

«Следователи правозащитных организаций 
опросили сотни активистов, арестованных после 
прошедших в декабре [в Беларуси] президентских 
выборов, и обнаружили, что избиения, пытки и 
нечеловеческие условия содержания до сих пор 
являются распространенной практикой в стра-
не, где всемогущая тайная полиция по-прежнему 
носит название КГБ, и которую нередко называ-
ют последней диктатурой Европы», - утверждает 
Independent.

Газета напоминает, что 19 декабря в результате 
разгона белорусским ОМОНом акции протеста в 
Минске было задержано по меньшей мере 689 
человек. Еще несколько сотен были арестованы 
позднее.

Правозащитники опросили 205 задержанных, 
«многие из которых были быстро осуждены без 
всяких адвокатов и получили короткие сроки». 
Почти три четверти опрошенных заявили, что в 
ходе предварительного заключения подверга-
лись избиениям, в том числе 57 человек били ре-
зиновыми дубинками.

«Во многих случаях ОМОН избивал задержан-
ных и издевался над ними. Их часами держали на 
холоде, без еды, без воды, без возможности схо-
дить в туалет, а суды над ними проводили очень 
быстро, даже не пытаясь создать видимость нор-
мального процесса, - цитирует издание главу рос-
сийского представительства Human Rights Watch 
Анну Севортян. - Это была насмешка над право-
судием, от начала до конца».

Далее Independent рассказывает историю 
одной из задержанных, 19-летней Светланы. По 
ее словам, милиционеры набросились на нее, 
когда она попросила вызвать адвоката: один за-
ламывал руки, а двое других избивали ногами и 
дубинками. Протокол задержания ей даже не по-
казали: «Ты все равно его не подпишешь, но это 
не имеет значения».

«Десяткам оппозиционных политиков, жур-
налистов и демократических активистов по-
прежнему угрожает лишение свободы сроком 
до 15 лет по обвинению в организации массовых 
беспорядков»

Британская ведущая правозащитная организа-
ция H2O Law заявляет, что намерена предъявить 
Лукашенко персональный иск, если он немедлен-
но не выпустит всех политических заключенных.

Компания представляет интересы семей за-
держанных. юристы выражают надежду, что пер-
сональный иск против Лукашенко приведет к вы-
даче ордера на арест белорусского президента 
или людей из его окружения. Independent напо-
минает, что Евросоюз уже закрыл свои границы 
для представителей белорусских властей, однако 
такой ордер позволил бы распространить этот 
запрет на все страны, у которых с Британией есть 
договор о взаимной экстрадиции.

По словам представителя H2O Law, поворот-
ным моментом стали показания бывшего канди-
дата в президенты Беларуси Алеся Михалевича, 
который утверждает, что в ходе 10-недельного 
заключения в КПЗ «Американка» его неоднократ-
но пытали во время допросов.

«Десяткам оппозиционных политиков, жур-
налистов и демократических активистов по-
прежнему угрожает лишение свободы сроком 
до 15 лет по обвинению в организации массовых 
беспорядков», - подчеркивает издание.

ОБСЕ настолько обеспокоена судьбой этих лю-
дей, что намерена послать своих наблюдателей 
на судебные слушания.

Если H2O выполнит свои угрозы и подаст иск, 
отмечает издание, это станет первым прецеден-
том, когда международные правозащитники бу-
дут в судебном порядке преследовать действую-
щего лидера независимой страны.

Согласно международному законодательству, 
напоминает газета, применение пыток является 
одним из немногочисленных преступлений, на 
которые не распространяется дипломатический 
иммунитет главы государства.

Игорь Залесский, 
«Народная воля».

БРИТаНСКИе юРИСТы 
гоТоВЯТСЯ ПРИВлечь 
лУКаШеНКо К СУдУ

Ад Беларусі ў Браціслаўскіх сустрэчах 
браў удзел лідар Руху за свабоду Аляксандр 
Мілінкевіч. Ён меў сустрэчу з еўракамісарам 
па пытаннях краін-суседзяў Штэфанам Фюле. 
Вось што расказаў Мілінкевіч па выніках су-
стрэчы:

— Супрацоўніцтва з урадам прыпыняецца 
да вызвалення вязняў, і акцэнт у супрацы з на-
шай краінай будзе рабіцца на супрацоўніцтва 
з грамадствам, перш за ўсё з дэмакратыч-
най часткай грамадства, з няўрадавымі 
арганізацыямі, і на падтрымцы вольных СМІ. 
Пра гэта мы гаварылі з еўракамісарам. Такім 
чынам, супрацоўніцтва з урадам прыпыняец-
ца і пераносіцца на недзяржаўны сектар. Але 

гэтыя праекты нялёгка рэалізаваць, бо краіна 
самаізалюецца.

Мы гаварылі таксама пра тое, што беларуска-
му народу дорага каштуе захаванне той сістэмы 
ўлады, якую пабудаваў Лукашэнка. Беларускі 
народ цярпіць і трэба зрабіць усё, каб ён гэ-
тага не адчуваў. Прапаганда, безумоўна, будзе 
выкарыстоўваць тое, што ў нас адбылося на 
выбарах, і сённяшнія суды над палітвязнямі — 
будуць казаць, што на Захадзе ворагі, а ўнутры 
краіны іх агенты. Таму мы павінны гэта ўсё 
разбіваць, бо гэта поўная хлусня, і беларусы 
павінны ведаць, што ізалюецца не беларускі 
народ, але ўлада, якая паводзіць сябе неадпа-
ведна нормам жыцця ў Еўропе.

СВеТ ПРа БелаРУСь  ПРаБлемы эКаНомІКІ

СаЦыЯльНыЯ ПыТаННІ

СТАВКА РЕФИНАНСИРОВАНИЯ НАЦИОНАЛьНОГО БАНКА БЕЛАРУСИ ПОВыШАЕТСЯ НА 1,5 
ПРОЦЕНТНОГО ПУНКТА И С 16 МАРТА СОСТАВИТ 12% ГОДОВыХ. ПОЧЕМУ ЭТО ПРОИСХОДИТ И КТО 
ОКАжЕТСЯ В ВыИГРыШЕ, А КТО -- В ПРОИГРыШЕ ОТ ТАКОГО ШАГА НАЦБАНКА? 

жЕНщИН В БЕЛАРУСИ БОЛьШЕ, ЧЕМ МУжЧИН. ЭТО ВСЕМ ИЗВЕСТНО. НО НЕ ВСЕ ЗНАюТ, ЧТО В 
КАТЕГОРИИ ДО «30 ЛЕТ» В НАШЕй СТРАНЕ МУжЧИН БУДЕТ ПОБОЛьШЕ, ЧЕМ жЕНщИН. 

ес ПрыПыняе суПрацу з 
урадам да вызвалення 
вязняў

Міністры замежных спраў краін «Вышаградскай групы» — Вугоршчыны, 
Польшчы, Славаччыны і Чэхіі — а таксама Нямеччыны зрабілі напярэдадні ў 
Браціславе заяву па Беларусі. Яны заклікалі Аляксандра Лукашэнку вызваліць 
усіх палітычных вязняў і спыніць пераслед апазіцыі. У адваротным выпадку 
Менску пагражаюць далейшыя санкцыі.


